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[Finansministeren.] 
Lovforslagets § 1, nr. 4, tilsigter at skaffe 
hjemmel hertil. 

Ved' tekstanmærkningerne på de senere 
års finanslove, senest tekstanmærkning nr. 
11 til § 1 i finansloven for finansåret 1966-67, 
ér det fastsat, at der for varer, som er frem- 
stillet i Københavns frihavn, og som derved 
har fået EFTA-oprindelse, ved indførsel til 
toldindlandet kan indrømmes en toldned- 
sættelse, der svarer til toldnedsættelsen for 
EFTA-varer, der indføres fra andre EFTA- 
lande. Ved lovforslagets § 1, nr. 1, er denne 
bestemmelse foreslået flyttet over i told- 
loven. Samtidig er' bestemmelsen foreslået 
ændret, således at der også for sådanne 
varer, som er fremstillet i København's fri- 
havn og derfra indføres her til landet, be- 
tales told af de ved varernes fremstilling 
anvendte materialer og hjælpestoffer i det 
omfang, disse ville være toldpligtige ved ind- 
førsel her til landet, Bestemmelsen tilsigter 
således at skabe ligestilling mellem varer, 
der fremstilles i toldindlandet af toldpligtige 
materialer, og varer, der fremstilles i fri- 
havnen af tilsvarende materialer og derfra 
indføres til toldindlandet. 

Ud over bestemmelser vedrørende told- 
godtgørelsens bortfald for EFTA-varer inde- 
holder lovforslaget' en ny bestemmelse om 
toldgodtgørelse ved genudførsel og nogle 
ændringer af toldtariffen, hvorved man imø- 
dekommer. visse ønsker fra erhvervsside 
om toldlempelser. Jeg henviser herom til 
bemærkningerne til lovforslagets § 1, nr. 10, 
og § 2. 

Som anført træder. de af EFTAs råd 
trufne beslutninger om toldgodtgørelsens 
bortfald for EFTA-varer i kraft den 31. 
december 1966, og det er derfor foreslået, 
at dette lovforslag ligeledes træder i kraft 
den 31. december 1966. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til det høje tings velvillige be- 
handling. 

Jeg skal endvidere tillade mig for det 
høje ting at fremsætte forslag til lov om 
ændring af lov o1'1i vurdering af landets faste 
ejendomme. 

Forslaget svarer for størstedelens ved- 
kommende til det forslag om ændring i 
vurderingsloven, som jeg fremsatte i sidste 
folketingssamling. Da forslaget som be- 

kendt ikke nåede at blive gennemført i 
denne samling, genfremsættes det nu. For 
så vidt angår denne del af lovforslaget, skal 
jeg henvise til mine bemærkninger ved-frem- 
sættelsen den 15. marts i år. 

Det har imidlertid været nødvendigt at 
indføje et par yderligere bestemmelser i 
forslaget som følge af lovændringer på andre 
områder. 

Den ene af de nye bestemmelser knytter 
sig til loven om ejerlejligheder, som blev 
gennemført i sidste samling. I denne lov 
er det fastslået, at hver ejerlejlighed anses 
som en selvstændig fast ejendom. 

I bemærkningerne til loven var det ganske 
vist forudsat, at de ejendomme, der opde- 
les i ejerlejligheder, fortsat skulle vurderes 
under ét, men at ejendomsskatterne der- 
efter af skattevæsenet skulle fordeles på 
de enkelte ejerlejligheder. Det må imidler- 
tid i forhold til andre skatte- og afgiftslove, 
specielt indkomst- og formueskattereglerne, 
anses for mest hensigtsmæssigt, at de enkelte 
ejerlejligheder vurderes selvstændigt. Ved 
forslaget foreslås der skabt hjemmel for, 
at dette kan ske. 

Den anden nye bestemmelse står i for- 
bindelse med det af indenrigsministeren 
fremsatte forslag til lov om ændring af 
lov om beskatning til kommunerne af 
faste ejendomme. I den kommunale ejen- 
domsbeskatningslov foreslås det, at grund- 
skyldpromillerne nedsættes for ejendomme, 
der helt eller delvis benyttes til landbrug 
og lignende. Den foreslåede nye bestem- 
melse i vurderingsloven angår vurderings- 
myndighedernes opgaver, i forbindelse med 
afgrænsningen af disse ejendomme. For at 
bestemmelsen i den kommunale ejendoms- 
skattelov kan træde i kraft med virkning 
for skatteåret 1967-68 foreslås det ved en 
overgangsbestemmelse i § 2, at vurderings- 
myndighederne på grundlag af det forelig- 
gende vurderingsmateriale afgrænser de 
ejendomme, som skal omfattes af lempelsen. 

Idet jeg i øvrigt om de nærmere enkelt- 
heder tillader mig at henvise til lovforslaget 
og de dertil knyttede bemærkninger, anbe- 
faler jeg lovforslaget til det høje tings hur- 
tige og velvillige behandling. 

Fiskeriministeren (Risgaard Knudseb): 
Jeg skal tillade mig for det høje ting at 
fremsætte forslag til lov om ændringer i lov 
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[Fiskeriministeren.] 
om oprettelse af et kreditinstit11t for fiskerier- 
hvervet. 

Det danske fiskerierhverv har i en årrække 
været inde i en betydelig udvikling, og den 
af Kongeriget Danmarks Fiskeribank ydede 
udlånsvirksomhed har i væsentlig grad bi- 
draget hertil. 

Den nævnte udvikling har i øvrigt givet 
sig udtryk i stigende fangster og øget 
eksport. 

Udviklingen inden for fiskerflåden har 
fundet sted både ved bygning af fartøjer 
af den hidtil traditionelle kuttertype, men 
også 홢 og i de seneste år i stigende grad 홢 
ved anskaffelse af nye fartøjer med en 
væsentlig større tonnage end hidtil anvendt. 
Således er antallet af fartøjer over 50 tons 
i de sidste 10 år indtil udgangen af 1965 
steget fra 10 til 167. Karakteristisk for de 
seneste nybygninger er, at de er forsynet 
med en betydelig større motorkraft, end det 
har været tilfældet tidligere med fartøjer 
af tilsvarende tonnage; hertil kommer stærk 
forøgelse af det tekniske udstyr om bord. 

Ved fremkomsten af de ovennævnte 
større fartøjer, der hovedsagelig er bygget 
af stål, blev der fra fiskeribankens ledelses 
side udvist en vis tilbageholdenhed med 
hensyn til långivning, idet lån blev ydet 
med en væsentlig lavere procent af de med 
fartøjernes bygning forbundne udgifter end 
det i den hidtidige lovgivning fastsatte 
maksimum. I de forløbne år har erfaringen 
imidlertid vist, at disse større både har 
været særdeles effektive og rentable, ikke 
mindst i sildefiskeriet. På dette grundlag 
har bankens ledelse da også fundet det for- 
svarligt at .ophøre med den hidtidige for- 
skelsbehandling. ' , 

Anskaffelse af større fartøjer samt den 
almindelige' prisstigning på fartøjer med 
tilbehør har bevirket, at gennemsnitsstør- 
, relsen af de enkelte af banken ydede lån til 
nye fartøjer er fordoblet fra 1958 til 1965. 

Der synes ikke at kunne være tvivl om, 
at den herskende tendens i retning af byg- 
ning af større fartøjer i hvert fald til visse 
former for fiskeri vil fortsætte, men det må 
samtidig erkendes, at prisen på disse far- 
tøjer er af en sådan størrelse, at kun relativt 
få yngre fiskere vil være i stand til af egne 
midler at fremskaffe den fornødne egenkapi- 
tal til bygning af et sådant fartøj samt til 

udrustning og driftskapital. Der er derfor 
også forekommet en del tilfælde, hvor den 
pågældende fisker for at anskaffe et fartøj 
af den ønskede størrelse har været nødsaget 
til at gå i kompagni med partnere, som ikke 
er aktive fiskere. I sådanne tilfælde er lån 
dog kun ydet til den anpart i vedkommende 
fartøj, der ejes af den aktive fisker. Ikke 
helt få, hovedsageligt større fartøjer er i 
øvrigt i de seneste år anskaffet af personer 
eller selskaber uden for de aktive fiskeres 
rækker. Selv om den nugældende lovs tekst 
ikke hindrer långivning , til sådanne, har 
fiskeribankens ledelse dog følt sig forpligtet 
til ikke at yde lån i disse tilfælde under 
hensyn til bemærkninger, som blev fremsat 
i folketinget ved behandlingen af det lovfor- 
slag, der førte til lov nr. 203 af 10. juni 
1959, og som gik ud på, at bankens udlåns- 
midler burde forbeholdes erhvervets aktive 
udøvere og fortrinsvis unge fiskere. 

Ikke mindst under hensyn til, at der i 
den seneste tid har været visse vanskelig- 
heder for fiskeindustrien her i landet med 
hensyn til fremskaffelse af de nødvendige 
råvarer til en nogenlunde kontinuerlig drift, 
må man vel nok nu erkende, at selv om 
lånemulighederne i første række bør komme 
erhvervets udøvere til gode, bør der sikkert 
også åbnes en vis mulighed for andre 
grupper af interesserede til at opnå lån, 
når der i øvrigt er tale om lånsøgere, der 
må antages at ville øve en aktiv indsats i 
fiskeriet på lidt længere sigt. 

En stadig større andel af de af fiskerne 
ilandbragte fangster oparbejdes af fiskein- 
dustrien til forædlede produkter, forinden 
de videresælges her i landet eller eksporteres. 
Den udbygning og rationalisering af fiske- 
industrien, der har været en forudsætning 
for denne udvikling, er også i meget væsent- 
ligt omfang fremmet ved fiskeribankens 
udlånsvirksomhed, og der må antages at 
være behov for midler til en fortsat udbyg- 
ning og rationalisering af denne industri, 
idet der med, den ændring, som er sket i 
forbrugsvanerne både her og i udlandet, må 
forventes en stadig stigende efterspørgsel 
efter de forædlede produkter. Danmark 
har en sådan geografisk beliggenhed, at man 
må forudse, at den danske fiskeindustri vil 
blive stærkt udbygget i de kommende år, 
dog under forudsætning af, at industrien 
kan forvente at få de fornødne råvarer. 
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[Fiskeriministeren.] 
Såfremt fiskerierhvervets fortsatte ud- 

vikling ikke skal standses eller hæmmes i 
endog meget høj grad, vil det, som det 
fremgår af bemærkningerne til lovforslaget, 
være: nødvendigt, at rammen for fiskeri- 
bankens udlånsvirksomhed udvides. 

Jeg gør i denne forbindelse opmærksom 
på den betydelige valutaindtjening, der er 
knyttet til eksporten af fisk og fiskeripro- 
dukter her fra landet, ligesom det også må 
være nærliggende at pege på den udvikling, 
som fiskerierhvervet har sat i gang i flere 
egne af landet, en udvikling, som også har 
haft stor betydning i beskæftigelsesmæssig 
henseende. 

I de hidtidige love angående Kongeriget 
Danmarks Fiskeribank er der fastsat et 
maksimum for bankens udlånsvirksomhed 
over en vis årrække. Som også omtalt i 
bemærkningerne har jeg imidlertid ment, 
at det ud fra flere hensyn var at foretrække, 
at udlånsrammen kun fastlægges for en 
kortere periode, for hvilken man allerede 
nu nogenlunde kan overse lånebehovet, men 
at spørgsmålet i øvrigt tages op til bedøm- 
melse hvert år, således at udlånsvirksom- 
hedens maksimale omfang fastlægges ved 
de årlige -finanslove. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærkninr 
gerne til lovforslaget, skal jeg herved anbe- 
fale dette til hurtig og velvillig behandling 
i det høje ting. 

Formanden: Uden for dagsordenen giver 
jeg ordet til ordføreren for udvalget til valgs 
prøvelse, for at hun kan gøre indstilling til 
tinget om godkendelse af to valg. 

Ordførereu for udvalget til valgs prøvelse 
(Lis Groes): I skrivelse af 22. d. m. an- 
modede folketingsmand A. C. Normann om 
orlov på grund af sygdom. Den 26. med- 
delte det høje ting den ønskede orlov og 
vedtog at indkalde stedfortræderen. På den 
af indenrigsministeriet i medfør af valg- 
lovens § 50 udarbejdede liste findes som 
1. stedfortræder for det radikale venstre i 
Ribe amtskreds opført lærer Paul Elmhólt 
Frandsen, der i skrivelse af dags dato har 
meddelt, at han er villig til midlertidigt 
at tage sæde i folketinget i anledning af den 
nævnte orlov. 

Endvidere har folketingsmand Herløv 
Larsen i skrivelse af 21. d. m. anmodet om 
orlov på grund af sygdom. Den 26. d. m. 
meddelte det høje ting ligeledes denne orlov 
og vedtog at indkalde stedfortræderen. På 
den førnævnte af indenrigsministeriet i 
medfør af valglovens § 50 udarbejdede liste 
findes som 1. stedfortræder for socialdemo- 
kratÍet i Frederiksborg amtskreds opført 
finansminister Henry Grünbaum, der i 
skrivelse af dags dato har meddelt, at han 
er villig til midlertidigt at tage sæde i folke- 
tinget i anledning af nævnte orlov. 

Udvalget til valgs prøvelse har herefter 
holdt møde, og efter at have gennemgået 
stedfortræderlisten og de øvrige dokumenter 
indstiller udvalget enstemmigt, at lærer Paul 
Elmholt Frandsen godkendes som midler- 
tidigt medlem af folketinget fra d'en 26. 
oktober d. å. at regne, samt at finans- 
minister Henry Grünbaum godkendes som 
midlertidigt medlem af folketinget ligeledes 
fra den 26. oktober d. å. at regne. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets: indstilling om godkendelse af 
lærer Paul Elmholt Frandsen som midler- 
tidigt medlem af folketinget fra den 26. ok- 
tober 1966 
veiUoges enstemmigt med 115 stemmer. 

Udvalgets indstilling om godkendelse af 
finansminister Henry' Grünbaum som midler- 
tidigt medlem af folketinget fra den 26. ok- 
tober 1966 
vedtoges enstemmigt med 115 stemmer. 

Formanden: Man har anmodet mig om 
at bytte om på de to første sager på dags- 
ordenen, således at punkt 2 behandles først, 

Man gik altså til punkt 2 på dagsordenen, 
nemlig: 

Første behandling af forslag til lov om 
. 홢fugten. 

(Lovforslaget (nr. 13) findes i tillæg A. 
sp. 225, fremsættelsen i tidenden sp. 93). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 


